中国公共卫生 2012, 28(3) 361-362 DOI: 10.11847/zgggws2012-28-03-47 ISSN: 1001-

0580 CN: 21-1234/R

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

#### 论文

广西1989-2008年传统可免疫性疾病流行趋势

潘姣姣,董柏青,吕炜,吴秀玲

广西医科大学公共卫生学院流行病学教研室, 广西 南宁 530021

摘要:

目的 了解广西1989-2008年传统可免疫性疾病发病率和死亡率的时间序列特征,为制定广西计划免疫工作措施提供参考依据.方法 收集广西1989-2008年传统可免疫性疾病的疫情资料,对该地区传统可免疫性疾病的流行趋势和特征进行统计学描述.结果 广西1989-2008年共发生传统可免疫性疾病1 191 789例,死亡5 382例,年均发病率为124.29/10万,年均死亡率为0.53/10万;广西1989-2008年传统可免疫性疾病的疾病谱发生改变,从1989年发病率最高的乙肝(3.02/10万)转为2008年的肺结核(131.41/10万);发病率时间序列分布表明,广西1989-2008年乙肝、肺结核的发病率呈上升趋势,麻疹在1993年出现1次暴发后递减,新生儿破伤风、百日咳、白喉和脊髓灰质炎总体呈下降趋势;广西1989-2008年传统可免疫性疾病的死亡谱发生改变,1989-2003年新生儿破伤风死亡率居于7种疾病的首位,2004-2008年死亡率居于首位的疾病转变为肺结核;死亡率时间序列分布表明,广西1989-2008年传统可免疫性疾病总体死亡率呈明显下降趋势(1993年除外),麻疹、脊髓灰质炎、白喉、百日咳和新生儿破伤风死亡率呈下降趋势,但肺结核和乙肝死亡率总体呈上升趋势.结论 广西1989-2008年麻疹、新生儿破伤风、百日咳、白喉和脊髓灰质炎的发病率及死亡率呈下降趋势,乙肝和肺结核的发病率和死亡率呈上升趋势.

关键词: 传统可免疫性疾病 流行趋势 时间序列

# Prevalent trend of conventionally vaccinable diseases in Guangxi between 1989 and 2008

PAN Jiao-jiao, DONG Bo-qing, Lü Wei

Department of Epidemiology, School of Public Health, Guangxi Medical University Nanning 530021, China

### Abstract:

Objective To describe the time series characteristics of morbidity and mortality of conventionally vaccinable diseases in Guangxi Zhuang Autonomous Region between 1989 and 2008 and to provide reference to planed immunization work in the area. Methods The report data on conventionally vaccinable diseases in Guangxi between1989 and 2008 were analyzed and morbidity, mortality and the changing trend of the diseases were described. Results There were totally 1 191 789 incidents and 5 382 deaths of the conventionally vaccinable diseases in Guangxi from 1989 to 2008, with an annual morbidity rate of 124.29/100 000 and a mortality rate of 0.53/100 000. The disease with the highest incidence was hepatitis B(3.02/100 000) in 1989 and the disease was substituted by tuberculosis(131.41/100 000) in 2008. The incidence time series indicated that the morbidity of hepatitis B and tuberculosis increased from 1989 to 2008, that of measles descended from 1993 after an outbreak epidemics, and that of tetanus, pertussis, diphtheria, and polio declined overall. The mortality of tetanus was the highest among 7 conventionally vaccinable diseases between 1989 and 2003, but that of tuberculosis was the highest from 2004 to 2008. Mortality time series indicated that the mortality of all conventionally vaccinable diseases,including measles,tetanus,pertussis,diphtheria,and polio,decreased from 1989 except for that of tuberculosis and hepatitis B increased in the period. Conclusion There are decline trends in the morbidity and mortality for measles, tetanus, pertussis, diphtheria, and polio, but the morbidity and mortality of hepatitis B and tuberculosis show an increase trend in Guangxi between 1989 and 2008.

Keywords: conventially vaccinable disease prevalence trend time series

收稿日期 2011-07-06 修回日期 网络版发布日期

DOI: 10.11847/zgggws2012-28-03-47

基金项目:

通讯作者: 董柏青,E-mail:dbq999@tom.com

作者简介:

参考文献:

# 扩展功能

# 本文信息

- ▶ Supporting info
- PDF(KB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶参考文献

### 服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶浏览反馈信息

# 本文关键词相关文章

- ▶ 传统可免疫性疾病
- ▶流行趋势
- ▶时间序列

# 本文作者相关文章

- ▶潘姣姣
- ▶董柏青
- ▶吕炜
- ▶ 吴秀玲

### PubMed

- ▶ Article by PAN Jiao-jiao
- Article by DONG Bo-qing
- Article by Lü Wei
- Article by

- [1] Mahmoud AL, Hussami RN. A study of nurses' job satisfaction: the relationship to organizational commitment, perceived organizational support, transactional leadership, transformational leadership, and level of education[J]. European Journal of Scientific Research, 2008, 22(2): 286-295.
- [2] 郑文全,郭晓娜.组织支持、工作满意度与工作绩效[J].财经问题研究,2010,319(6):125-129.
- [3] Eisenberger R, Huntington R, Hutchison S, et al. Perceived organizational support[J]. Journal of Applied Psychology, 1986, 71(3): 500-507.
- [4] Meyer JP, Allen NJ. Commitment in work place: theory, research and application[M]. Thousand Oaks, CA: Sage, 1997: 67.
- [5] Maslach C,Jackson SE.The measurement of experienced burnout[J].Journal of Occupational Behavior,1981,2:99-103.
- [6] 谭小宏,秦启文,潘孝富.企业员工组织支持感与工作满意度、 离职意向的关系研究[J].心理科学,2007,30 (2):441-443.
- [7] Kraimer MI, Wayne SJ. An examination of perceived organizational support as a multidimensional construct in the context of all expatriate assignment[J]. Journal of Management, 2004, 30(2): 209-237.
- [8] Eisenberger R,Armeli S,Rexwinkel B,et al.Reciprocation of perceived organizational support [J].Journal of Applied Psychology,2001,86(1):42-51.
- [9] 杨燕杰,乔正学,张翠,等.劳教所警察职业倦怠及影响因素分析[J].中国公共卫生,2010,26(7):803-804.
- [10〕 陈璐,侯哲,王烈.社区医务人员抑郁症状影响因素分析[J].中国公共卫生,2010,26(5):640.

### 本刊中的类似文章

- 1. 彭振仁, 杨莉, 刘勇, 张海英, 陈世艺, 尹晔, 覃莉.南宁市2000-2009年道路交通伤害时间序列分析[J]. 中国公共卫生, 2012,28(5): 574-575
- 2. 梁能秀, 谭毅, 谢志春.广西1960-2010年乙脑流行趋势及特征分析[J]. 中国公共卫生, 2012, 28(3): 371-372
- 3. 陈超, 田鑫, 周剑惠, 张运祥, 林琳, 刘影, 李大强, 曹凤瑞, 程涛, 王爽, 常新.流行性腮腺炎疫情时间序列模型建立与应用[J]. 中国公共卫生, 2012,28(2): 252-253

文章评论(请注意:本站实行文责自负,请不要发表与学术无关的内容!评论内容不代表本站观点.)

反馈人	邮箱地址	
反馈标题	验证码	5651

Copyright 2008 by 中国公共卫生